
Revision 

Co už znáte? 

1. Nominative: Kdo je to? To je Carlo. Carlo studuje v Brně. 

2. GENITIVE 

3. Dative: Jdu k doktorovi/k doktorce.  Je mi špatně.  

4. Accusative: Znáš Carla? Ano, znám ho. Znám taky Marinu. 

           Jdu na fakultu, protože mám lekci. Jdu na kávu. 

5. Vocative: Dobrý den, pane doktore. Jak se máte, paní doktorko?  

          Tobiasi! Martine! Marino! 

6. Locative: Bydlím v Brně. Jím v restauraci. Studuju na lékařské fakultě. 

7. Instrumental: Jak jedeš do kampusu? Jedu autobusem.  

 

THE GENITIVE CASE 

KOHO se ptáš na gramatiku? Ptám se naší profesorky.   

Bez ČEHO nemůže člověk žít? Nemůže žít bez vody. 

1) The main fiction of the genitive is to express possesion or belonging. Wherever you have of or ‘s 

in   English (as in map of Prague, Tobias’s mum, Marina’s book), you can use genitive in Czech: 

mapa Prahy, maminka Tobiase, kniha Mariny. 

Praha je hlavní město České republiky. 

Oslo je hlavní město  ______ . Když chci vidět hlavní město _____, pojedu do _____ . 

Berlín je hlavní město ______. Když chci vidět hlavní město _____, pojedu do _____. 

Paříž je hlavní město _______. Když chci vidět hlavní město _____, pojedu do _____ . 

Vídeň je hlavní město_______. Když chci vidět hlavní město _____, pojedu do _____ . 

Ottava je hlavní město ______. Když chci vidět hlavní město _____, pojedu do _____ . 

Lisabon je hlavní město ______ . Když chci vidět hlavní město _____, pojedu do _____ . 

Varšava je hlavní město _____. Když chci vidět hlavní město _____, pojedu do _____ . 

Budapešť je hlavní město_____. Když chci vidět hlavní město _____, pojedu do _____ . 

Larnaca je hlavní město ______. Když chci vidět hlavní město _____, pojedu do _____ . 

Rijád je hlavní město _______ . Když chci vidět hlavní město _____, pojedu do _____ . 

 

a) after words denoting parts, weigths and measures: 

láhev červeného vína, půl kila/čtvrt kila, 20 deka šunky 

b) after expressions of quantity: 

málo času, moc práce, dost peněz 

c) after numbers higher than five (are followed by genitive plural) 

Je  pět hodin. Kniha stojí 800 korun. Ve třídě je 6 studentů a 5 studentek. 



 

2)  Genitive is used after many prepositions: 

 

Prepozice AJ Věta Otázka 

Z/ZE from Jsem z České republiky. 
Znám ho ze školy. 

 

DO to Pojedu do Prahy.  

OD from Viděl jsem Hamleta od Shakespeara. 
Dostal jsem mail od kamarádky. 

 

OD-DO from-to Studujeme od rána do večera.  

U at Byl jsem u lékaře. 
V létě jsme byli u moře. 
Chtěl bych mít byt u kampusu. 

 

BEZ without Pijeme čaj bez cukru.  

VEDLE next to Bydlím vedle divadla.  

BLÍZKO near Blízko Brna je Slavkov.  

UPROSTŘED in the middle Uprostřed náměstí je fontána.  

KOLEM around, pass Tramvaj jede kolem divadla.  

 

3. Genitive is used after some verbs: 

ptát se (to ask): Ptám se kamarádky na biochemii. 

bát se (to be afraid of): Čeho se bojíš? Bojím se zkoušky. 

 

4. Time and genitive: date 

Kolikátého je dnes? Dnes je 13. 5. (13. května=třináctého). Narodil/a jsem se prvního, druhého, 

třetího ledna, února, března, dubna, května, června, července, srpna, září, října, listopadu, 

prosince. 

Overview of genitive singular 

Jdu do supermarketu, do školy, do restaurace a do kina. 

Gender TEN, TA, TO adjectives Nouns 
hard 

Nouns 
soft 

Special declension  

Ma toho dobrého 
moderního 

doktora lékaře kolegy  

Mi toho dobrého 
moderního 

parku pokoje lesa, sýra, chleba, večera, kostela 
Londýna, Berlína 

 

F té dobré 
moderní 

doktorky 
školy 

-e: restaurace 
 

-cons: kanceláře 
-ost: místnosti 

 

N toho dobrého 
kvalitního 

města 
Brna 

-e: moře 
-í: náměstí 

kuře: kuřete  

 


